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“
2024 

2024-ben azt láthattuk, hogy a 
TASZ két kiemelt témája, a szabad 
sajtó és a gyermekvédelem képesek 
felforgatni a közéletet. Egy februári, 
a gyermekvédelmi rendszer súlyos, 
strukturális hiányosságaira rávilágító 
tényfeltáró cikk oda vezetett, hogy vezető 
politikusok tűntek el a közéletből, és a 
társadalmi felháborodás hullámaiból egy 
új, a kormány népszerűsűgével vetekedő 
párt nőtte ki magát. Bár Magyarországon 
az utóbbi másfél évtizedben gyakran 
lehetett az a polgárok benyomása, hogy 
semminek sincs következménye, és 
minden mindegy, 2024 újra visszaadta 
sokak hitét abban, hogy igenis van értelme 
részt venni a közéleti vitákban, aktívnak 
lenni, szerveződni. Megéri cselekedni, 
hiszen van következménye.
Ritka az olyan közéleti pillanat, amikor a 
tetteknek ennyire gyors és nagyszabású 
következménye van. 

Mi a TASZ-nál azt valljuk, 
hogy a tartós társadalmi 
változás kulcsa a lassú, ki-
tartó, következetes épít-
kezés. A demokrácia apró, 
mindennapi döntésekből 
és tettekből adódik össze, 
amelyek sokaságát lángra 
lobbanthatja egy rit-
ka, nagy hatású közéleti 
esemény. 

A TASZ 2024-ben is azért dolgozott, 
hogy Magyarországon mindenki 
megismerhesse a jogait és élhessen is 
azokkal. Meggyőződésünk, hogy azoknak 
a magyar embereknek, akik hétköznapi 
helyzetekben - például egy orvosi 
vizsgálat során - megtapasztalják a jogaik 
erejét, megváltozik az élete. 
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A jogok nem csak absztrakt elképzelések 
lesznek számukra, amikért nem éri meg 
áldozatot hozni, hanem a személyes 
szabadságuk és boldogságuk alapja, 
amiért napi szinten hajlandóak tenni, és 
nem hagyják, hogy elvegyék tőlük. Ez 
a meggyőződés vezetett minket oda, 
hogy a jogsegélyünket és a jogtudatosító 
tevékenységünket még közelebb vigyük 
az emberekhez. Ezért nyitottuk meg 
harmadik regionális irodánkat Pécs és 
Debrecen után Miskolcon. A több mint 
4500 ember, akinek a jogsegély-kérdését 
telefonon, emailben vagy személyesen 
megválaszoltuk, a 700 ember, akik 
részt vettek a műhelyeinken, és az 
500 000 ember, akik olvasták valamelyik 
jogtudatosító anyagunkat a honlapon, 
mind-mind megtapasztalhatták, hogy a 
jogaik gyakorlása a boldogulásuk kulcsa. 

2024-ben is rengeteg a szabadságért 
és a jogokért küzdő ember mellett 
álltunk ki, hogy ezzel másoknak is példát 
mutathassunk és hitet adhassunk. A 
titkos állami megfigyelés ellenére is 
tovább dolgozó újságírók, a településükre 
tervezett környezetkárosító beruházások 
ellen fáradhatatlanul küzdő zöld 
aktivisták, a megalázó és hatástalan 
átvilágítást ellenző gyermekvédelmi 
szakemberek, az elbocsátásuk ellen perre 
menő sztrájkoló tanárok, a szülészeti 
jogsértések ellen fellépő anyák, és még 
sokan mások a TASZ ügyfelei közül mind 
hisznek abban, hogy a tetteknek van 
értelme és van következménye. 2024 egy 
olyan év volt, ami őket igazolta.

Dojcsák DalmA
ügyvezető igazgató
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Hiába várta a kisbabát meleg, 
szerető otthon, a gyermekvédelmi 

szervek megfelelő indok nélkül 
próbálták elvenni őt a szüleitől

A TASZ-nál kiállunk azok mellett, akik szabadságát 
megfelelő indokok nélkül korlátozzák, és akik jogait 
önkényesen semmibe veszik. A gyermekvédelmi 
szervek a gyermeknevelésre alkalmatlannak 
tituláltak egy fiatalt párt enyhe fogyatékosságukra 
és anyagi helyzetükre hivatkozva, és nem 
engedték nekik, hogy születése után hazavigyék 
magukkal kislányukat, Zoét a kórházból. Zoé 
édesanyjának bicegését és enyhe epilepsziáját, 
édesapjának látássérültségét használták 
indoklásul a falubeli gyermekvédelmi szervek. 
Annak ellenére, hogy mindkét szülő kifogástalan 
életvitelű, dolgoznak és együttműködnek, a pár 
szegénységét is ütőkártyaként vetették be azért, 
hogy Zoét elszakítsák tőlük. A pár nagyon várta 
Zoé születését, és szerető, meleg otthonba 
akarták hazavinni őt. Ennek ellenére ahelyett, 
hogy ezt a teljesen abszurd és felháborító 
jelzést visszautasította volna a gyámhatóság, 
automatikusan megindították a gyermekkiemelési 
eljárást, egy értelmetlen és kegyetlen helyzetnek 
kitéve Zoé babát és a szüleit is. 

A kisbaba nagyszülei a gyámhatósághoz 
fordultak, és jegyzőkönyvbe mondták, hogy 
készek beköltözni a szülőkhöz, ha ezen múlik, 
hogy visszakaphassák a kisbabát. Egy helyi civil 
szervezet is biztosította a gyámhatóságot, hogy 
segítene a kisbaba ellátásában, ám mindez nem 
volt elég. Zoé babának több, mint egy hetet 
kellett a kórházban töltenie a szülei nélkül, 
mire a család elkeseredettségében a TASZ-hoz 
fordult az ingyenes jogsegélyszolgálatunkon 
keresztül. Mi határozottan felléptünk, és jeleztük, 
hogy a jogi eljárást von maga után, ha Zoét 
továbbra is elválasztják a szüleitől. A fellépésünk 
következtében Zoét végül hazaengedték 
családjához, hogy szüleivel, békében és 
szeretetben tölthesse első karácsonyát. 

A TASZ-nál a missziónk része, hogy minden 
esetben kiálljunk azok mellett, akik tehetetlenek 
az önkénnyel szemben, és ki vannak szolgáltatva 
az értelmetlen rendelkezéseknek. Zoé baba esete 
jól mutatja, ma milyen hiányosságok léteznek a 
gyermekvédelem területén, és miért van óriási 
szükség a munkánkra ezen a területen is.
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Évekig küzdöttünk Imre 
szabadságáért, amit 2024-ben 

végre visszakapott

Aki régebb óta követi a TASZ munkáját, az 
emlékezhet ügyfelünkre, Imrére, akit sok 
évvel ezelőtt fosztottak meg a szabadságától. 
Édesanyja halála után a bíróság kizáró 
gondnokság alá helyezte, mondván, hogy 
a férfi túl könnyen befolyásolható, és nem 
képes önállóan gondoskodni magáról. Ennek 
értelmében egy gondnok felelt a pénzügyeiért, 
nem rendelkezhetett saját életéről, és még 
szociális otthonba is helyezték, ahol 130 
másik emberrel kellett együtt élnie. Imre 
elkeseredésében az ekkor még külföldön élő 
unokatestvérének, Gyöngyinek írt leveleket, 
aki férjével úgy döntött, hogy feladják külföldi 
életüket, hazaköltöznek, hogy közösen küzdjenek 
azért, hogy Imrét kiszabadítsák az intézetből. 

Imre a sajtóban hallott először a TASZ-ról, 
és többszöri eredménytelen próbálkozás 
után, végső elkeseredésében arra kérte 
unokatestvérét, hogy vegye fel velünk a 
kapcsolatot. A megkeresés után Gyöngyit 
képviselve kezdtünk dolgozni azért, hogy Imre 
visszakaphassa korábbi életét, és újra szabad 
emberként élhessen.
 

Az ügyben 2019-ben kezdődött a pereskedés 
és Imrének négy hosszú éven keresztül 
kellett bizonygatnia a bíróságon, hogy képes 
tájékozódni a világban, és tud önállóan dönteni 
a rá vonatkozó kérdésekben. Végül 2021 
áprilisában jogerősen kimondta a bíróság, hogy 
Imre gondnokság alá helyezése nagyrészt nem 
indokolt, a szociális otthonból kiszabadult, ám 
a szabadságát valójában még ekkor sem kapta 
vissza: unokatestvére, Gyöngyi gondnoksága alá 
került. 

2024-ben azonban végleg megtört a jég: Imre 
újabb pert indított azért, hogy jogilag is  teljesen 
szabad és önálló emberré válhasson. A perben 
mi képviseltük, és ősszel a bíróság jogerősen is 
kimondta: Imre cselekvőképes, szabad ember, így 
2024-ben hosszú évek küzdelme után végre úgy 
és azokkal és úgy tölthette a karácsonyát, ahogy 
szerette volna. 

E
G

Y
 

E
G

Y
E

N
LŐ

 
B

Á
TO

R
 

S
Z

A
B

A
D

 
O

R
S

Z
Á

G
É

R
T 

D
O

LG
O

Z
U

N
K



8

Kiállunk az Iványi Gábor iskoláiba 
járó SNI-s gyermekek jogaiért! 

A TASZ-nál a kezdetektől kiállunk azok mellett, 
akiket önkényesen vegzál a hatalom. 2024-ben 
augusztus utolsó napjaiban, a tanév kezdete 
előtt törölte a nyilvántartásból a kormányhivatal 
a Magyar Evangéliumi Testvérközösség két 
intézményét, az Iványi Gábor nevéhez köthető 
Wesley iskolákat, azok tartozására hivatkozva. 

A bezárások miatt körülbelül ötszáz, jobbára 
sajátos nevelési igényű, halmozottan 
hátrányos helyzetű gyerek és szüleik kerültek 

kényszerhelyzetbe: új intézményt kellett keresniük 
az évkezdés előtti utolsó pillanatban. A bírósági 
eljárásban mi segítettünk az oktatás nélkül maradt 
gyerekeknek és szüleiknek jogvédelmet kérni a 
bíróságtól, hogy kimondja a bíróság: a gyerekeknek 
joga van a megfelelő oktatáshoz, és megfosztani 
őket iskolájuktól anélkül, hogy kijelöltek volna azt 
helyettesítő, új intézményt, súlyosan jogsértő. 
A pert megnyertük, a szülők jogerősen is valódi 
jóvátételt kaptak az elszenvedett sérelmekért. 

A helyi közösségekkel közösen, a 
helyi igényekhez igazodva teszünk 

a roma jogvédelemért

A TASZ-nál évek óta azon dolgozunk, hogy ne 
csak jogi segítséget nyújtsunk a magyarországi 
romáknak, hanem olyan lokálisan működő 
közösségeket is erősítsünk, amelyek hosszú távon 
képesek saját érdekeik érvényesítésére. Számukra 
ugyanis a jogtudatosság nem csupán egy elvont 
fogalom, hanem a mindennapok túlélésének 
eszköze. A TASZ Roma Jogtudatosító Programja 
(RJP) keretében szakítottunk a hagyományos, 
“felülről” irányított jogvédelemmel, és a helyi és 
érintett közösségek aktív részvételére építünk. 
Célunk egy olyan tudásmegosztási rendszer 
kiépítése és folyamatos fejlesztése, amelyben 
maguk a roma közösségek válnak képessé arra, 
hogy felismerjék az őket érő jogsérelmeket, és 
azokat az eszközöket, amelyekkel problémáik 
orvosolhatóak.

A program egyik legfontosabb eleme a 
mentorálás. Ennek keretében felkértük Makula 
Rékát, a XXI. Századi Roma Nők Egyesületének 
vezetőjét és Dánielné Tóth Beátát, a Bódva-
völgyi Roma Nők Egyesületének vezetőjét arra, 
hogy közösségeikben jogtudatosító képzéseket 
indítsanak, és ezekkel ne csak közösségeiket, de 
a TASZ jogászait is tanítsák a helyi jogvédelemre. 
Az RJP mentorai és közösségeikből kiemelkedő 
legaktívabb tagjai, a két vezető  öt mentoráltja 
képzéseket tartanak saját közösségeik számára 
a lokálisan legfontosabb kérdésekről, emellett 
tanácsadásokat szerveznek, ahol az egyéni 
ügyeket az ügyféllel közösen igyekeznek 
megoldani, sok esetben közvetítőként fellépve a 
helyi intézményekkel és szolgáltatókkal szemben. 

A Roma Jogtudatosító Program keretében 
képzéseket, esetmegbeszélést és közösségi 
eseményt tartottunk, valamint többtucat egyéni 
ügyben segítettünk a tanácsadás során. Az 
eredmények kézzelfoghatóak: csökkentek az 
indokolatlanul kiszabott bírságok, a közvetítések 
révén rugalmasabbá váltak a helyi hatóságok, 
elősegítették a társadalombiztosítási ellátáshoz 
való hozzáférést, valamint a közösségi vezetők 
hatékony fellépésével támogattuk a gyerekek 
zavartalan beiskolázását és jogaik érvényesítését.
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Az állam cserben hagyta 
őket, ám ők akkor is 

szerető, méltányos otthont 
építenek fogyatékossággal

 élő gyerekeiknek

Hazai és nemzetközi filmfesztiválon is díjat 
nyert Rubi Anna dokumentumfilmje, Az életed 
nélkülem. A film a TASZ rendkívül bátor 
édesanya ügyfeleinek mindennapjait mutatja be, 
akik fogyatékossággal élő felnőtt gyermekeikről 
gondoskodnak, és attól félnek, hogy nem lesz, 
aki ezt a feladatot átvenné tőlük, amikor ők már 
nem élnek. Az állam ugyanis nem gondoskodott a 
megfelelő otthonok kiépítéséről, pedig törvényi 
kötelessége, hogy az egész országot lefedje 
egy erre alkalmas intézményrendszer, és ne a 
szülőkre háruljon ez az érzelmi, fizikai és anyagi 
szempontból is roppant megterhelő feladat, 

amit gyakran hosszú évtizedeken keresztül 
egyedül látnak el. 

Magdi, egy súlyosan, halmozottan fogyatékos  
férfi, Feri édesanyja, aki úgy döntött, hogy 
több hasonló helyzetben lévő anyával 
összefogva bepereli az államot, amiért az nem 
teremti meg, ami a társadalomnak járna. A jogi 
küzdelemben mi nyújtunk nekik segítséget. 
A Kúria ugyan kedvezőtlen döntést hozott 
az ügyben, és úgy ítélte, hogy az állam akkor 
sem kötelezhető törvényi kötelezettségeinek 

teljesítésére, ha közben mulasztást követ el és 
ezzel megsérti a szülők emberi méltósághoz 
való jogát, de mi nem adjuk fel: a strasbourgi 
Emberi Jogok Európai Bíróságához  adtunk be 
sürgős kérelmet. Az anyák azt is elhatározták, 
hogy ők maguk fogják megépíttetni az otthont a 
gyerekeiknek, amihez már jelentős anyagi, és az 
építkezéshez szükséges egyéb felajánlásokat 
is kaptak. A róluk készült film elismertsége 
jól mutatja, mekkora igény van arra, hogy 
hétköznapi emberek kitartó és embert próbáló 
küzdelmei is helyet kapjanak a vásznon. 

Újabb témával bővült ingyenes 
tudástárunk!

Még egy téma, amelyben ingyenesen és 
közérthetően ismerheted meg a saját és a 
gyermeked jogait! Legújabb tájékoztatónkat 
azoknak a szülőknek hoztuk létre, akiknek 
óvodás vagy általános iskolás korú gyerekénél 
felmerült az SNI, vagyis a sajátos nevelési 
igény gyanúja. A tájékoztatónkban olyan 
kérdéseket járunk körbe, mint az SNI státusz 

szakértői bizottsági megállapításának menete, 
azt, hogy egyáltalán miért lehet szükség erre, 
és milyen előnyökkel is jár. Segítünk az SNI 
körüli navigációban a szülőknek, hogy azok 
magabiztosan és határozottan ki tudjanak állni 
gyerekük jogai mellett, hogy azok az igényeiknek 
legmegfelelőbb módon vehessen részt az 
oktatásban. 
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Kiálltunk a 
sajtószabadság 
mellett, és a 
szerkesztőségek 
vegzálása ellen 

2024-ben is azért dolgoztunk, hogy a nyilvánosság teljes körű 
tájékoztatást kaphasson, és a milliárdosok ne vegzálhassák a sajtót 
önkényesen, a saját érdekeik mentén. Ma a befolyásos magánszemélyek 
közül többen előszeretettel élnek egy újfajta cenzúra eszközével: 
adatkezelési szabályok megsértésére hivatkozva indítanak pert, és 
próbálják meg ily módon elbátortalanítani a sajtót attól, hogy az 
beszámoljon vagyonosodásuk mértékéről és módjáról. Az ilyen, gyakran 
elhúzódó procedúrák lényege, hogy az adminisztrációs terhek és 
perköltségek eltántorítsák az újságírókat a valódi tényfeltáró munka 
elvégzésétől, így könnyen rejtve maradhat, ki milyen forrásból és 
mennyi idő alatt gazdagodott meg. Ezekben az esetekben ugyanis az is 
előfordulhat, hogy egy ezer karakteres szócikk miatt kénytelenek akár 
évekig bíróságra járni az újságírók. 

A TASZ-nál kiállunk azok mellett a szerkesztőségek mellett, akik 
munkáját gazdag emberek próbálják nehezíteni, mert azok számot 
adtak a vagyonukról - a sajtószabadság megköveteli, hogy a sajtó 
közügyekről beszámolhasson, az ország leggazdagabb embereinek 
személye pedig egyértelműen közügy. 2024-ben több biztató bírósági 
döntés is született, ezek közül kettő a Forbes ügyében, akiket az évente 
megjelenő, leggazdagabb magyarokat felsorakoztató listájuk miatt 
érték a támadások. 
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A 2020-as gazdaglistán (is) szerepelt Bige László, a Nitrogénművek 
vezetője, aki azt kifogásolta, hogy a lap a róla szóló szócikkében 
beszámolt az ellene indított büntetőeljárásokról, valamint azt is 
sérelmezte, hogy az újságírók 2019-es adatokból dolgoztak. 2024 
januárjában a Forbes-ot képviselve jogerősen győztünk Bigével 
szemben, ám a milliárdos nem fogadta el az ítéletet, így ismét a 
Kúria elé került az ügy, ami viszont ismét kimondta, hogy a Forbes 
nem sértette meg Bige László személyes adatok védelméhez fűződő 
jogát. A sajtószabadság ügyében fontos mérföldkő, hogy a bíróság 
ítélete szerint a Forbes szerkesztősége jogszerűen járt el, amikor a 
Nitrogénművek vezetőjét feltüntették a leggazdagabb magyarokról 
szóló listájukon. 

A Hell Energy Magyarország Kft. tulajdonosai, a Barabás testvérek 
2019-ben hasonló céllal indítottak adatvédelmi pert a Forbes ellen: 
azért, hogy se a nevük, se a vagyonuk ne szerepelhessen a lap 
gazdagokat sorakoztató listáján. A Barabás testvérek még a már 
kinyomtatott magazinokat is visszahívták volna az újságárusoktól, 
és a pereskedésükkel elérték, hogy a nevüket évekig egyáltalán 
nem lehetett leírni a lapban. A Forbes-t mi képviseltük, és 2024-
ben az ügyükben a bíróság kimondta, hogy a milliárdos családtagok 
tevékenységük okán közszereplőnek minősülnek, így a Forbes nem 
követett el jogsértést, amikor beszámolt a vagyonukról. 

Habony Árpád unokatestvére, a milliárdos Szetlik Gergő ugyancsak 
adatvédelmi okora hivatkozva próbálta cenzúrázni a médiát, miután 
az hírt adott arról, hogy Szetlik egy fesztiválon részegen rokoni 
kapcsolataira és sztárügyvédekre hivatkozva próbált ellenállni az őt 
kitessékelő rendőröknek. Mi az esetről beszámoló Magyar Narancsot 
képviselve kiálltunk amellett, hogy a sajtó szabadon tájékoztathassa 
a nyilvánosságot, és ezt a hatalomba beágyazódott milliárdosok se 
cenzúrázhassák önkényesen, a saját jóhírük megőrzése érdekében. 
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A szabad sajtó védelme mindannyiunk érdeke, 
mi a TASZ-nál pedig továbbra is azért fogunk 
dolgozni, hogy se hatalmi beágyazottsággal 

vagy kapcsolatokkal, se súlyos költségekkel 
való fenyegetéssel  ne lehessen korlátozni a 

szerkesztőségeket, vagy stratégiai perekkel 
eltántorítani őket attól, hogy szabadon 

végezhessék a munkájukat.
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Képviseltük azokat, akiket 
véleményük és kiállásuk 

miatt ért megtorlás
Ársapkás mém miatt rúgták ki a minisztériumi Ársapkás mém miatt rúgták ki a minisztériumi 
dolgozót, de a bíróságon győzöttdolgozót, de a bíróságon győzött

2024-ben is kiálltunk azokért a polgárokért, 
akiket politikai alapon, jogszerűtlenül próbált 
elhallgattatni a hatalom, mert azok kényelmetlen 
görbe tükröt mutattak neki. Ilyen volt az a 
minisztériumi dolgozó, akit egy internetes mém 
megosztása miatt rúgtak ki a Nemzetgazdasági 
Minisztériumban betöltött állásából több mint 
húsz év munkaviszony után. A mém, amit a 
dolgozó megosztott, a köznyelvben ársapkaként 
ismert intézkedést figurázta ki, rajta Nagy 
Márton szerepelt a fejére szerkesztett sapkával. 
A szatirikus posztot csak bizonyos ismerősei 
számára tette láthatóvá, ám a minisztérium 
mégis tudomást szerzett erről: azt állította, hogy 
a minisztériumi szervezetrendszerén keresztül 
talált rá a bejegyzésre. 

A dolgozót azonnali hatállyal felmentették 
az állásából, pedig munkáját korábban sosem 
érte kifogás, sőt közvetlen felettese kivételes 

minősítésre is javasolta. A 
minisztériumi dolgozó eztán 
a TASZ-hoz fordult, mi pedig 
vállaltuk, hogy képviseljük jogsértő  
eltávolítása után. Először a 
Közszolgálati Döntőbizottság 
elé vittük az ügyet, ám az a 
panaszunkat elutasította, 
mondván, hogy a mém “alkalmas 
volt a kormányzati igazgatási 
szerv jó hírneve, illetve a jó 
közigazgatásba vetett bizalom 
súlyos rombolására”. Ezt a döntést 
a Fővárosi Törvényszéken támadtuk meg, amely 
végül kimondta, hogy az ügyfelünk felmentése 
nem volt jogszerű és a felmondás indoklása sem 
volt megfelelő. Ügyfelünknek közel ötmillió 
forint átalánykártérítést is ítélt. Hisszük, hogy a 
véleménynyilvánítás szabadsága alapjog, amit csak 
indokolt esetben és mértékig lehet korlátozni. 

Ő a műemlékeket védi, mi őt: Bíróságon képviseljükŐ a műemlékeket védi, mi őt: Bíróságon képviseljük
 a műemlékvédelmi szabályok felrúgásáról  a műemlékvédelmi szabályok felrúgásáról 
kitálaló volt minisztériumi dolgozótkitálaló volt minisztériumi dolgozót

Hasonlóan súlyos eszközökkel vegzálta a hatalom 
Bátonyi Péter műemlékvédő szakembert, aki 
hosszú évekig figyelte, hogyan alakulnak a 
műemlékvédelem területén zajló törvénytelen 
folyamatok, többször felszólalt a készülő 
jogsértések ellen és megelégelte, hogy az 
ingatlanpiaci vagy hatalmi reprezentációs 
érdekek diktálják a műemlékek jövőjét. A Partizán 
műsorában lépett a nyilvánosság elé, ahol feltárta 
a jogsértéseket, majd feljelentéseket tett, 
aminek következtében kirúgták a munkahelyéről, 
és az Építési és Közlekedési Minisztérium 

bejelentette, hogy hivatali visszaélés és hamis 
vád miatt büntetőfeljelentést tesz Bátonyi 
ellen. A visszaélések és törvénytelenségek 
elleni fellépéséért és a szakmája melletti 
elköteleződéséért gyakorlatilag bűnözőként 
kezelték ügyfelünket. A TASZ-nál kiállunk 
Bátonyi Péter mellett, és az ellen, hogy a 
hatalom megfélemlíthesse és elhallgattathassa 
a becsületes szakembereket, akiket felszólalnak, 
amikor törvénytelenséget tapasztalnak a 
munkájuk során. 
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Corvinus-botrány: rend-Corvinus-botrány: rend-
kívüli felmondással kívüli felmondással 
elbocsátották az oktatót, elbocsátották az oktatót, 
aki felhívta a FIgyelmet, aki felhívta a FIgyelmet, 
hogy egy vizsgán kivételez-hogy egy vizsgán kivételez-
tek egy hallgatóvaltek egy hallgatóval

Továbbra is képviseljük Ádám Zoltánt, 
az egyetemi oktatót, akit mondvacsinált 
okokkal rúgtak ki az állásából, miután 
2023-ban azért indított etikai eljárásokat 
a Corvinus Egyetemen, mert egy gazdag 
és befolyásos családból származó 
hallgató különleges bánásmódban 
részesült, és az egyetemi szabályok 
ellenére levizsgázhatott. A kiállása 
az oktató állásába került, sőt ellene 
indítottak eljárást, amiért “nem volt 
együttműködő”. A kirúgott oktató úgy 
döntött, hogy bepereli az egyetemet, az 
igazságért való küzdelmében pedig 2023 
óta a TASZ képviseli. 

Tüntetni a békéért: SZABAD!Tüntetni a békéért: SZABAD!

Szolidaritást vállalni az áldozatok mellett 
és tüntetni a békéért: szabad! Alkotmányjogi 
panaszt nyújtottunk be egy palesztin áldozatok 
melletti, a békéért szervezett szolidaritási 
tüntetés szervezőjének képviseletében, 
miután a rendőrség a külpolitikai helyzetre és 
lehetséges erőszakra hivatkozva, többször is 
megtiltotta a rendezvényt. A célunk az volt, 
hogy az Alkotmánybíróság semmisítse meg 

a Kúria döntését, mivel az állam feladata a 
békés tüntetések biztosítása, nem pedig azok 
indokolatlan korlátozása. A Kúria után az 
Alkotmánybíróság is helybenhagyta a tiltást, 
ami a mi álláspontunk szerint elnyomja a 
valódi demokratikus párbeszédet, ráadásul 
alapjogsértő, mert indokolatlanul korlátozza a 
gyülekezés szabadságát. A döntést az Emberi 
Jogok Európai Bíróságán is megtámadtuk. 

Nyíregyháza önkormányzata nem titkolhatja, hogy mire költötték a Nyíregyháza önkormányzata nem titkolhatja, hogy mire költötték a 
pénzt a mélyszegénységben élő emberek segítése címénpénzt a mélyszegénységben élő emberek segítése címén

Mindannyiunk alapvető joga tudni, hogy a 
hatalmon lévők mire és hogyan költik el a 
közpénzeket. Egy ilyen ügyben álltunk ki Glonczi 
László, nyíregyházi roma aktivista mellett is, aki 
még 2020-ban közadat-igényléssel próbálta 
kideríteni, hogy pontosan mire költötte a 
Nyíregyháza önkormányzata azt a pénzt, amit 
az Európai Uniótól a szegregáció felszámolására 
kapott Nyíregyházán. A szegregáció elleni 
intézkedés ugyanis nem történt meg, ehelyett az 
egyik szegregált telepről a másikra költöztették 
az ott élőket. Azt, hogy valójában mi történt az 
EU-s pénzekkel, titkolta az önkormányzat, ám 

ügyfelünk nem adta fel: az egyszer már lezajlott 
közadat-perben a bíróság a dokumentumok 
kiadására kötelezte a városvezetést, de 
a Kúria eljárási hibák miatt hatályon kívül 
helyezte a jogerős ítéletet. Glonczi László 
azonban segítségünkkel ismét adatigénylést 
kezdeményezett, ismét pert kellett indítania, 
és 2024-ben, öt év után a bíróság kimondta, 
hogy Nyíregyháza önkormányzata nem 
titkolhatja, hogy mire költötték az EU-s pénzt a 
mélyszegénységben élő emberek segítése címén.
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Keményen dolgoztunk azért, 
hogy a 2024-es választásokra 

felkészülten érkezzenek a 
szavazópolgárok, és legyen ki 
segítsen nekik, ha jogsértést 

tapasztalnának

A választások előtti időszak és a szavazás napja 
mindig kritikus, ekkor ugyanis kiemelten fontos, 
hogy az állampolgárok gyors és hatékony 
segítséget kapjanak a jogérvényesítésben és 
már a választás napja előtt tisztában legyenek a 
jogaikkal. A TASZ-nál már 2023-tól kezdődően, 
az önkormányzati és európai parlamenti 
választások előtti időszakban is azért dolgoztunk, 
hogy a lehető legtöbb választópolgárt tudjuk 
felkészíteni a szavazásra, vagy a jogorvoslati 

eljárásokra. Jogtudatosító műhelyeket tartottunk 
tíz vidéki településen és online is, amelyeken 
a választás menetén túl fontos kérdéseket 
beszéltünk át, például azok tétjéről. A Választási 
Jogi Program keretében a választásról szóló, 
ingyenesen elérhető jogtudatosító anyagot is 
közzétettünk. Az összevont választás napján pedig 
telefonos forródróton és emailben segítettünk 
a választópolgároknak, és összesen mintegy 
hatszáz felmerülő kérdést válaszoltunk meg 
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többek között átjelentkezésről, visszaélések 
elleni fellépésről és külföldön történő 
szavazásról. A polgárok segítése érdekében 
együttműködtünk Nemzeti Választási Irodával 
is együttműködtünk, ahogy a sajtó munkáját is 
segítettük szakértői véleményezéssel annak 
érdekében, hogy kellő pontossággal tudják 

tájékoztatni a nyilvánosságot a választás 
eseményeiről, például a főpolgármester-
választás utáni  újraszámlálásáról. Év végén 
pedig kerekasztalon vitattuk meg a választások 
tapasztalatait a Nemzeti Választási Bizottság és 
a Nemzeti Választási Iroda képviselőivel, és más 
szakértőkkel.

Nem tudjuk megvédeni 
a jogainkat, ha közben 

nem védjük meg a 
bolygónkat 

Meggyőződésünk, hogy jogvédő szervezetként 
foglalkoznunk kell a környezetünk megóvásával 
- ha ezt elmulasztjuk, úgy az az életünk minden 
területére, így a jogaink érvényesítésére is 
hatással lesz. 2024-ben is sokat tettünk azért, 
hogy segítsünk mindenkit, aki zöld ügyekben 
vállalna aktív szerepet. 

2024-ben is segítettük az aktív környezetvédő 
polgárokat, hogy információkhoz jussanak zöld 
ügyekben, és támogatjuk a környezetvédelmi 
fellépésüket jogi eszközökkel, főleg különböző 
környezetre ártalmas beruházásokkal 
kapcsolatos kérdéseikben az ingyenes 
jogsegélyszolgálatunkon keresztül. 
2024 szeptemberében a Fluctuations Fesztivál 
keretében egy közösségi gyűlést facilitáltunk, 
amelynek célja a Duna jövőjéről szóló párbeszéd 
elősegítése volt. Stratégiai partnerségben a 
Nagy Tavak és Vizes Élőhelyek Szövetségével 
létrehoztuk a Balatoni Zöld Minimumot, 
amelyet május 10-én Balatonalmádiban 

mutattunk be. Ennek célja az önkormányzatok 
környezetvédelmi jogi lehetőségeinek és 
kötelességeinek kihangosítása. 

Új jogérvényesítési eszközként immár az Aarhusi 
Bizottsághoz is segítjük az ügyfeleinket - ez a 
bizottság az Aarhusi Egyezmény betartását 
vizsgálja, ami azt biztosítja, hogy az emberek 
hozzájussanak az információkhoz környezeti 
ügyekben és részt vehessenek a környezeti 
ügyek eldöntésében, valamint jogorvoslattal 
élhessenek, ha ezeket a jogaikat nem garantálják.

Hisszük, hogy a környezetvédelem ügyének 
előmozdításához a legfontosabb, hogy minél 
többen tudjanak, merjenek és akarjanak részt 
venni környezetvédelmi ügyekben. Új tematikus 
oldalunkon (tasz.hu/zold) bárki megtudhatja, 
hogy az aktivizmus és a jog eszközeivel hogyan 
tehet környezetünk védelméért.
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Nem tájékoztatták megfelelően 
arról, hogy altatásban fognak 

császármetszést végezni rajta, 
ám sokat tett azért, hogy más 

anyákkal ez ne fordulhasson elő
A TASZ-nál képviseljük, hogy a kórházakban 
mindenkit megillet a megfelelő tájékoztatás 
joga, és az ilyen jellegű jogsértéseket sem 
lehet egyszerű legyintéssel lesöpörni az 
asztalról. Ez történt ügyfelünkkel, Mónival, akit 
a szülőszobában beleegyezése és megfelelő 
tájékoztatása nélkül, altatásban császároztak 
meg, megfosztva őt attól, hogy magánál lehessen 
a kislánya születésénél. Ugyan tudta, hogy 
számolnia kell a császármetszés opciójával, azt 
mégsem gondolta, hogy mindezt a műtőasztalon 
fekve, egy elejtett félmondatból tudja majd meg. 
Hiába volt tehát az altatás orvosilag indokolt, 
ügyfelünk nem tudott felkészülni arra, hogy ily 
módon kell világra hoznia kislányát.  

Mónit nem hagyta nyugodni, ami szülése során 
történt vele - panaszt tett a kórháznál, ám az 
ügyét lesöpörték az asztalról, és egy gyakran 
ismételt frázissal próbálták elintézni azt: örüljön, 
hogy a kisbabája egészséges.

Ügyfelünk azonban nem hagyta annyiban az ügyet, 
és nem fogadta el a kórház lekezelő hozzáállását. 
Azt akarja, hogy ha felnő a kislánya, neki már ne 
kelljen amiatt tartania, hogy őt is semmibe veszik 
a szülészeten. Mi pedig segítettünk neki, így 2024-
ben sikerült közös erővel elérnünk, hogy a bíróság 
kimondja: egy kismamának akkor is joga van a 
teljes körű tájékoztatáshoz, ha nem dönthet egy 
beavatkozás szükségességéről. 

Határozottságával és bátorságával Móni 
fontos lépést tett azért, hogy az anyáknak ne 
kelljen traumatikus szülésélményt elszenvednie 
a szülőszobában. Mi pedig hisszük, hogy az 
édesanyák és a kisbabáik érdekeit is az szolgálja 
leginkább, ha a lehető legnyugodtabb és 
legbiztonságosabb körülményeket teremtjük meg 
nekik a szüléshez. 
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Egy véletlen folytán tudta 
meg, hogy nemzetbiztonsági 

kockázatnak minősítették, mi 
pedig vele együtt kiálltunk 

azért, hogy ez mással ne 
történhessen meg

Talán most a legfontosabb, hogy kiálljunk a 
civilek és aktív állampolgárok önkényes, hatalmi 
érdekeken alapuló vegzálása ellen, és képviseljük 
azokat, akiket véleményük miatt lehetetlenítene 
el a hatalom. Így történt ügyfelünkkel, Koczka 
Istvánnal, akit a tudta nélkül nemzetbiztonsági 
kockázatnak minősített a Rogán Antal által 
vezetett titkosszolgálat. 

István, aki egyébként elismert és büntetlen 
előéletű matematikatanár a minősítésről egy 
véletlen folytán szerzett tudomást, amikor 
Ferenc pápa magyarországi látogatására 
jelentkezett volna önkéntesnek. Jelentkezését 
végül a rendőrség visszautasította, mondván, 
hogy a matektanár részvétele “büntetőjogi, 
közbiztonági vagy nemzetbiztonsági kockázatot” 
jelenthet. Arról, hogy miért kapta a minősítést, 
nem kapott hivatalos tájékoztatást, még későbbi 
kérései ellenére sem. István teljesen jogszerűen 
részt vett pegagógustiltakozásokon és petíciókat 
is aláírt, ám az súlyos jogsértés lenne, ha emiatt 
került volna a titkosszolgálat látókörébe. 

Az viszont biztosan jogsértő, hogy nem 
tájékoztatták, és a tájékoztatás elmulasztását 
sem indokolták meg. 

István segítségünkkel azért indított pert 
a Nemzeti Információs Központ ellen, 
hogy kiderítse: ki és miért, milyen adatok 
alapján nyilvánította közbiztonsági vagy 
nemzetbiztonsági kockázatnak. A Fővárosi 
Törvényszék 2024-ben kimondta: a Rogán 
Antal vezette titkosszolgálat megsértette az 
ügyfelünk hozzáféréshez való jogát azzal, hogy 
indoklás nélkül nem válaszolt a kérdéseire. 
Az ügy túlmutat Koczka István esetén, hiszen 
egy olyan szerv visszaéléseit tárja fel, amely 
az állampolgárok érdekeit hivatott szolgálni. 
Mindannyiunk érdeke, hogy a titkosszolgálatok 
ne politikai megrendeléseket teljesítsenek, 
hanem hatékonyan működjenek és az 
állampolgárok joggal merjenek bízni bennük, és 
továbbra is azért fogunk dolgozni, hogy önkényes 
vegzálás helyett a feladataiknak tegyenek eleget. 
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A Fővárosi Drogstratégia első 
Cselekvési Tervét értékeltük - 

Megbélyegzés helyett hatékony 
megelőzést és segítségnyújtást!

Míg az országnak 2024-ben immáron negyedik 
éve nincs hatályos Nemzeti Drogstratégiája, 
addig Budapest létrehozta a sajátját, amelynek 
kidolgozásában mi is részt vettünk. A 2023 
decemberében elfogadott Fővárosi Drogstratégia 
első Cselekvési Terve a 2024 március 1-től 2025 
február 28-ig tartó időszakra szólt, így 2024 
szeptemberében volt esedékes az első félidős 
értékelő ülés, amelyen mi is részt vettünk. 

A találkozó során a munkacsoportok a saját 
területükön elért eredményeikről adtak számot. A 
Prevenciós munkacsoport iskolai drogprevenciós 
találkozót szervezett, ahol 16 kerület iskolai 
szociális segítői osztották meg tapasztalataikat 
és egyeztették a tevékenységüket. A 
Kínálatcsökkentő Munkacsoport képzési tematikát 
dolgozott ki a Fővárosi Önkormányzati Rendészeti 
Igazgatóság (FÖRI) számára, ami segíti az 
együttműködést a rendészeti dolgozók és az 

addiktológus szakemberek között, hogy ezáltal 
csökkentsék a megbélyegzést a szerhasználókkal 
szemben. Az Ártalomcsökkentő munkacsoport 
munkája nyomán négy alacsonyküszöbű 
tevékenységet végző szervezet összesen 19,2 
millió forint támogatást kapott a Fővárosi 
Önkormányzattól - ezek vállalt tevékenységei 
között szerepel többek között a hepatitisz és a HIV 
szűrés, a hajléktalanok ellátása, valamint az utcai 
megkereső munka. 

A TASZ-nál azért dolgozunk, hogy tabusítás 
és megbélyegzés helyett valódi megelőzés 
és segítségnyújtási lehetőségek létezzenek 
Magyarországon, és bízunk benne, hogy munkánk 
által hozzájárulunk ahhoz, hogy a kormány 
törekvései ellenére az országban rendszerszintű 
védőháló alakuljon ki mindenkinek, akinek erre 
szüksége van.  

Védjük azokat, akiket 
visszaélésszerűen, politikai 

okokból FIgyelnek meg a 
titkosszolgálatok

A titkosszolgálatok feladata a nemzet 
biztonságának védelme, és mindannyiunk érdeke, 
hogy valóban el is tudják látni törvényben 
vállalt feladataikat. Ugyanilyen fontos 
azonban, hogy a polgárok megbízhassanak 
abban, hogy a szolgálatokat nem politikai 
fegyverként használják, és szabadon, félelem 
nélkül részt vehessenek a közélet alakításában. 
Magyarországon azonban egyre gyakrabban derül 
ki, hogy a titkosszolgálatokat visszaélésszerűen 
használja a hatalom és számára kellemetlen 

állampolgárokat is megfigyeltet. Erre ráadásul 
eszközük is van, ugyanis a titkosszolgálatok 
törvényi szabályozása túl laza, a rendszerben 
pedig nincsenek olyan garanciák, amelyek 
ellensúlyozhatnák a visszaéléseket. Ez történt 
ügyfeleinkkel a közbeszédben csak Pegasus-
ügyként elhíresült esetben, amikor is Pegasus 
kémszoftverrel támadták meg több, a kormány 
számára kellemetlen polgár telefonját, hogy 
megfigyeljék azokat. A TASZ-nál kiállunk azok 
mellett, akiket tevékenységük miatt aljas 
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eszközökkel figyelne meg a hatalom, visszaélve a 
ráruházott eszközökkel. 

2024-ben fontos előrelépés történt a Pegasus-
ügyben: kétévnyi pereskedés után első fokon pert 
nyertünk az Alkotmányvédelmi Hivatallal (AH) 
szemben, Adrien Beauduin belga diákaktivista 
ügyében, aki többedmagával érintett, és 
Pegasussal kémkedtek a telefonján. Ekkor a 
Fővárosi Törvényszék úgy döntött, hogy az AH 
köteles nyilatkozni arról, hogy kezel-e adatokat 

Beauduin-ről. Az ítélet azért volt úttörő, 
mert kimondja, hogy a titkosszolgálatok nem 
tagadhatják meg automatikusan a tájékoztatást 
arról, hogy valakit megfigyeltek-e. Adrien 
Beauduin mellett jogi képviseletet nyújtunk még 
Csikász Brigitta, Dercsényi Dávid, Panyi Szabolcs 
és Németh Dániel újságíróknak, valamint Patócs 
Ilona ügyvédnek, és tovább dolgozunk azért, hogy 
a titkosszolgálatok az állampolgáraikért, és ne 
azok ellen dolgozzanak. 

Jogi segítséget nyújtunk a 
kirúgott tanároknak 

2024-ben is folytattuk annak a hat tanárnak 
a képviseletét a Külső-pesti Tankerület ellen, 
akiket 2022-ben elbocsátottak a Karinthy Frigyes 
Gimnáziumból, miután valamennyien polgári 
engedetlenségben vettek részt. Ugyan a bíróság 
első fokon elutasította a hat tanár keresetét, a 
küzdelem ezzel még nem ér véget: mi továbbra 

is képviseljük őket azért, hogy érvényesíthessék 
az igazukat: alapjogukat gyakorolták a polgári 
engedetetlenségen keresztül. Az oktatás 
ügye mindannyiunk ügye, és bízunk abban, 
hogy közös kiállásunkkal képesek leszünk egy 
mindenki számára méltányos oktatási rendszer 
kiépítésére. 
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EGYENLŐ, BÁTOR,
SZABAD - már 
Miskolcon is! 

2024-ben Miskolcon nyitottuk meg a TASZ 
harmadik regionális irodáját! Ez azt jelenti, hogy 
Pécs és Debrecen mellett már egy harmadik 
vidéki városban is állandóan jelen vagyunk a 
budapesti bázisunk mellett. Miskolcon már 
korábban is megvetettük a lábunkat, ugyanis már 
régebb óta működtetünk roma jogtudatosító 
programot a régióban, amelyen keresztül a helyi 
roma közösségek jogtudatosítását tűztük ki célul, 
“alulról”, a helyiek bevonásával. A miskolci iroda 
megnyitása fontos mérföldkő a TASZ életében, 
hiszen már 2018 óta azért dolgozunk, hogy a 
fővároson túl is közel tudjuk vinni a jogvédelmet 
a polgárokhoz. Kifejezett célunk az is, hogy a saját 
buborékunkon túl is lássunk, és többet tudjunk 

meg arról, hogy milyen problémákkal küzdenek a 
polgárok a fővároson kívül. 

A miskolci irodanyitót 2024 júniusában ünnepeltük, 
ahol Milanovich Domi, a WMN újságírója, Lubinszki 
Mária pszichológus, és Kapronczay Stefánia, 
a TASZ stratégiai igazgatója beszélgetett, és 
a kiégés témáját járták körbe. Ezután Barabás 
Lőrinc jóvoltából egy fergeteges jazzkoncerttel 
ünnepeltük meg a bővülésünket, és azt, hogy 
minden ilyen mérföldkővel egyre több emberhez 
jutunk el és tudunk nekik segíteni abban, hogy 
jogtudatos polgárokká váljanak, akik minden 
helyzetben képesek kiállni magukért. 
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Mindenhol 
ott vagyunk! 

A TASZ-nál a missziónk része, hogy minél 
több helyszínen minél szélesebb közönséghez 
eljussunk, ezt pedig 2024-ben is számos 
különböző témát érintő műhelyünkön keresztül 
valósítottuk meg. 2024-ben 71 műhelyt 
tartottunk országszerte, amelyeken 695 
résztvevővel tudtunk közvetlenül találkozni, és 
valamilyen témán keresztül hozzájárulni ahhoz, 
hogy ismerjék a jogaikat és érvényesíteni is 
tudják azokat. 

A 2024 június 9-i, összevont önkormányzati 
és az európai parlamenti választások 
napjához közeledve 15 választási jogi műhelyt 
tartottunk vidéken és online is, hogy a szavazás 
fontosságára, és a választáshoz kapcsolódó 
jogérvényesítés eszközeire hívjuk fel a 
szavazópolgárok figyelmét. A műhelyeken 
olyan kérdéseket válaszoltunk meg, mint 
azt, hogy mit tehet egy szavazópolgár, 
ha hazugságot észlel egy kampányban, 
és azt, hogy mi is lehet a valódi tétje a 
választásoknak. 

2024-ben filmvetítéseket is tartottunk az 
ország több pontján, amelyeken a Mossuk 
kezeinket, valamint az Egy tök ugyanolyan 
ember című filmeket vetítettük le, majd 
beszéltük át a film alkotóival és a téma 
szakértőivel. 

A Mossuk kezeinket című dokumentumfilm 
a magyarországi kórházi fertőzések 
pusztítását körbejáró cikksorozat alapján 
készült, mely sorozatért a szerzők, 
Marton Kamilla és Wirth Zsuzsanna 
elnyerték a legjobb tényfeltáró cikkért 
járó Transparency-Soma díjat. A film a 
kórházakban uralkodó állapotokat, a kórházi 
dolgozók és a fertőzések áldozatainak 
tapasztalatait taglalja. 

Az Egy tök ugyanolyan ember a TASZ saját 
rövidfilmje, amely betekintést ad Győri 
Gábor, egy fogyatékossággal élő ügyfelünk 
életébe és az önállóságért folytatott 

küzdelmébe. A film rámutat, mennyire kevéssé 
is ismerjük a fogyatékossággal élő emberek 
mindennapjait és hétköznapi problémáit. A 
vetítések után a film főszereplője, Gábor is 
beszélgetett a nézőkkel.

2024-ben több vidéki műhelyt is szerveztünk 
szülőknek, diákoknak és tanároknak iskolai érdek- 
és jogérvényesítés témájában. A műhelyeken 
olyan tanárokkal és szakértőkkel jártuk 
körbe az oktatási mozgalom kérdéseit, akik 
maguk is részt vettek a mozgalom építésének 
fáradtságos munkájában, és első kézből adtak 
információt arról, hogyan lehet érvényesíteni 
a jogainkat az oktatásban, és tenni a rendszer 
igazságtalanságai ellen. 
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Ősszel részt vettünk a Freedom of my 
Identity fesztiválon, amely a negyedik Pécs 
Pride felvonulással zártunk. Kitelepültünk a 
debreceni Campus Fesztiválra és a miskolci 
Kocsonyafesztiválra is, ahol jogtudatosító 
kvízekkel, beszélgetős kártyákkal, a gyerekeknek 
pedig lemosható TASZ-os tetoválásokkal 
készültünk, és azért is dolgoztunk, hogy a 
kitelepüléseink által minél több helyi lakos 
megismerje a tevékenységünket, és tudja, hogy 
hozzánk bizalommal fordulhat, ha jogsértés éri. 

Az Örkény István Színházzal közösen négy 
városban is részt vettünk a ProTest - Út a 
forradalomhoz című színházi társasjáték 
levezénylésében, amelynek története egy 
diktatórikus országban játszódik, ahol egy 
erőszakmentes mozgalom szembeszáll a kormány 
egyik igazságtalanul meghozott törvénykezésével: 
a kötelező sorkatonai szolgálattal. A nézők 
a mozgalom tagjává válnak, és a TASZ 
munkatársának moderálásában próbálják elérni a 
céljukat, miközben a szakértő a dilemmahelyzetek 
feloldásával és szaktudásával segíti a folyamatot. 

Decemberben kiálltunk az ellen, hogy olyan 
“köz nélküli” közmeghallgatásokat tartsanak 
Debrecenben a kínai Eve Power akkumulátorgyár 
engedélyeztetéséről, amelyeken az érintettek 
személyesen nem vehetnek részt, és 
észrevételeiket csak levél vagy email formájában 
juttathatták el a megfelelő hivatalokhoz. Ez a 
gyakorlat álláspontunk szerint sérti az érintettek 
részvételi jogát, ezért két másik szervezettel 
karöltve közérdekű bejelentést tettünk, hogy olyan 
közmeghallgatásokat hirdessenek meg, amelyeken 
az érintett közösség személyesen részt vehet. 

A TASZ-nál országszerte azért dolgozunk, hogy 
környezetünk védelmének fontossága és ennek 
módjai minél szélesebb közösséghez eljusson. 
2024 februárjában a Kisközösségi Program által 
szervezett hálózat, az Új Koma Háló tagjainak 
és az ELTE humánökológus hallgatóinak, 
márciusban az ELSA Debrecen joghallgatóinak, 
júliusban pedig a Bánkitó Fesztiválon tartottunk 
zöld jogérvényesítő műhelyt a zöld aktivizmus 
lehetőségeiről, és a területen egyébként is 
aktív tagok meglévő tapasztalataihoz igazodva 
gyűjtöttük össze a jogi eszközöket és találtunk ki 
egy közös cselekvési tervet. 
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Továbbra is kiállunk 
Pankotai Lili mellett!

Pankotai Lili akkor vált ismertté, amikor 2022. 
október 23-án több tízezer ember előtt előadott 
egy általa írt slamet egy az oktatás ügyében 
szervezett tüntetésen. Felszólalását sokan 
bírálták a médiában és egykori iskolájában, a 
pécsi Ciszterci Rend Nagy Lajos Gimnáziumában 
is. Megalázták, pszichológiai hadviselést 
folytattak ellene, ezért Lili úgy döntött, 
eljön az iskolából, és Budapesten folytatja a 
tanulmányait. Lili 2023-ban döntött úgy, hogy 
a segítségünkkel pert indít volt iskolája ellen, 
hogy felhívja a diáktársai, a pedagógusok és 
az intézményrendszer figyelmét arra, hogy a 
hadjárat, amit ellene folytattak, elfogadhatatlan. 
Lili ügyét a pécsi irodánknak köszönhetően tudtuk 
elvállalni, célunk pedig az, hogy Magyarország 

oktatása egyenlőbbé és szabadabbá váljon, 
és a diákokat ne érhesse retorzió azért, mert 
elmondják a véleményüket. 2024-ben első fokon 
a bíróság úgy ítélte, hogy Lili volt iskolája nem 
sértette meg a személyiségi jogát azzal, hogy 
részt vett az ellene zajló lejárató kampányban, 
ugyanis az általa előadott slam nem volt 
egészében politikai vélemény. Mi ezzel szemben 
azt gondoljuk, hogy a véleményformálásnak nem 
egyetlen módja létezik, és egy diákot sem lehet 
vegzálni és kirekeszteni azért, mert él ezzel 
a jogával. Továbbra is kiállunk Lili mellett, és 
dolgozunk azért, hogy a diákok is aktív résztvevői 
lehessenek az oktatás formálásának és jobbá 
tételének.  
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Zöld műhelyek:

Új Koma Háló 
(2024 február)

ELTE humánökológus 
hallgatók (2024 február),

Debrecen ELSA 
joghallgatók (2024 

március),

 Bánkitó 
(2024 július)

2
0
2
4 

Sajtónak nyilatkozás: 
több mint

250
alkalommal

A TikTokon 

34
videót tettünk közzé, 

a legnépszerűbbet

60 000-en
látták.

Műhelyek száma: 

71 
(országszerte)

összesen

 695 
résztvevőnek 

Mintegy 

10
 tüntetést 

monitoroztunk, és 
minden másodiknál 

forródrótot 
is bekapcsoltunk

Jogsegélyek száma: 

4622

a 2024-es EP és 
önkormányzati 

választásra készülve 15 
választási jogi műhely

vidéken és online

2 műhely kelet és 
nyugat-magyarországi 

vidéki sajtót támogató 
műhelyek

szülőknek, diákoknak és 
tanároknak tartottunk 

iskolai érdek és 
jogérvényesítési 

témájú műhelyeket 
vidéken

vidéki civileket támogató 
kommunikációs 

képzések 
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30 éves lett 
a TASZ!

2024-ben ünnepelte 30. születésnapját a 
TASZ! Büszkék vagyunk rá, hogy immár három 
évtizede védjük a magyar emberek jogait, 
segítünk, pereskedünk, felszólalunk és kiállunk 
azok mellett, akiket elhallgattatna a hatalom. 
Az elmúlt harminc évben számos fontos 
területen értünk el áttörést, és olyanok mellett 
is kiálltunk, akik ma már szóba sem állnának 
velünk. A mi értékeink azonban nem változtak: 
végig egy egyenlőbb, bátrabb és szabadabb 
Magyarországért dolgoztunk, és bízunk benne, 

hogy tehetjük ezt még hosszú évtizedeken 
keresztül. 
A harminc kerek évforduló, így méltó módon, 
veletek együtt ünnepeltük meg a Turbinában. A jó 
hangulatról három fellépő, a Várkonyi Csibészek, 
a Jazzbois és a Hakumba gondoskodott, emellett 
pedig több tucat értékes ajándékot sorsoltunk ki 
tombolán, és helyben megvásárolható SZABAD. 
cuccokkal is kedveskedtünk a résztvevőknek. 
Ezután pedig addig táncoltunk, amíg csak a 
lábunk bírta. 



“

26

“SZABAD-DÍJ
Magyarországon egyre nagyobb 

kockázatot vállal, aki kiáll a véleménye 
mellett, aki védi saját vagy közössége 

jogait, szabadságát. Mégis, akadnak 
olyanok, akik vállalják ezt a harcot

2024-ben hatodik alkalommal adtuk át a SZABAD-
díjakat, hogy ezzel azok felé mutassunk elismerést, 
akik kiállásukkal és tetteikkel fáradhatatlanul 
dolgoznak egy szabadabb Magyarországért.  

“A SZABAD-díj minden évben azt üzeni nekünk, 
hogy a bátorság nemcsak a nagy és látványos 
tettekben, hanem a mindennapok apró döntéseiben 
is jelen van.” – mondta Szabó Máté, a TASZ 
szakmai igazgatója szeptember 17-én a SZABAD-
díjátadón, a 6szín Teátrumban. A szakmai zsűri 
tagjai 2024-ben Horváth Dorka (a BOOKR Kids 
alapítója), Kertész Anna (a TASZ kommunikációs és 
magánadományozási vezetője), Marge (dalszerző-
énekes), Miklósi Gábor (újságíró), Nyáry Luca (író, a 

WMN újságírója), és Molnár Áron (színész, korábbi 
SZABAD-díjas) voltak. 

A szakmai zsűri díjazottja 2024-ben Schmidt 
Erika élménypedagógiai tréner, aki a bicskei 
pedofilbotrány nyilvánosságra hozatalalának 
kulcsszereplője volt. “Akár egy fecske is 
csinálhat nyarat. Ha legalább megpróbálja, talán 
csatlakoznak hozzá mások is, és aztán ők veszik át 
a stafétát.” - mondta beszédében Schmidt Erika, 
aki éveken át küzdött azért, hogy ne maradhasson 
titokban, amit a bicskei gyermekotthon 
igazgatója, “János bácsi” és az azóta köztársasági 
kegyelemben részesült bűntársa, K. Endre tett a 
gyerekekkel. 
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A közönségdíjat Karsai Dániel nyerte. Az ALS-
betegséggel küzdő alkotmányjogász a halála 
előtti időszakát annak szentelte, hogy személyes 
tragédiáján és küzdelmén keresztül társadalmi 
változást érjen el az életvégi döntések 
szabadsága ügyében. Dániel az átadón állapota 
miatt már nem tudott részt venni, díját testvére, 
Karsai Péter vette át, aki beszédében így 
fogalmazott: 

“Hogy az életvégi döntések meghozatalához 
való jog bevezetését Dani még életében eléri-e, 
nem tudjuk. De annyi bizonyos, hogy az általa 
elindított közgondolkodást nem lehet visszazárni 
a palackba. Ha valamiben Dani példát mutatott 
nekünk, akkor az ez. Ne féljünk érzékeny 
témákról közbeszédet kezdeményezni, még a 
mai Magyarországon is van esély a kulturált 
párbeszédre.” 

JOGSEGÉLYEK
A TASZ ingyenes jogsegélye szinte 
megalakulásunk óta a szervezet egyik 
legfontosabb tevékenysége, jelenleg évente több 
ezren keresnek minket. A jogsegélyszolgálat 
koordinátora Szabó Attila. 2024 során mintegy 
500 órát szántunk telefonos jogsegélyezésre 
és 3586 hívásunk volt. Rengetegen kerestek 
minket emailen keresztül is: összesen 2481 
emailes megkeresesést válaszoltunk meg az 
év során. Célunk, hogy a jövőben egyre több 
területen nyújthassunk hatékony jogi segítséget, 
azaz egyre több témában fordulhassanak 
hozzánk a polgárok tanácsért, és ha szükséges, 
képviseletért.

Ezeket a problémákat is a 
jogsegélyszolgálatunkon 
keresztül oldottuk meg:

Brigittát álmai megvalósításában 
egy jogszabály korlátozta volna

McNeill Brigitta, kaposvári polgár sorsát 
meghatározza, hogy otthon neveli két 
autizmus spektrum zavarral élő gyermekét. 
A gyerekeiről való gondoskodás napi 24 órás 
feladat, képtelenség lenne mellette főállásban 
munkát vállalni. Ehhez a helyzethez a magyar 
állam biztosít is egy támogatást, a gyermekek 
otthongondozási díját, ez a GYOD. Ez a 
támogatás a többi szociális jellegű ellátáshoz 
képest egészen nagyvonalú, viszont – érthető 
módon -  kizárja, hogy mellette teljes állásban 

munkát lehessen végezni. Brigitta azonban a  
gondoskodáson túl szeretett volna máshogy is 
tenni a gyerekeiért és a gyerekei sorstársaiért. 

2023-ban jelentkezett, és fel is vették a Pécsi 
Tudományegyetem Pszichológia Doktori Iskola 
Alkalmazott Pszichológia doktori programjába, 
hogy autizmus-specifikus kutatást folytathasson. 
A jelentkezése nem is volt előzmények nélküli, 
már 2019-ben, egyetemi hallgatóként különdíjat 
nyert egy rangos tanulmányi versenyen ebben 
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a témában. Sőt, az egyetemet is kitüntetéses 
diplomával fejezte be, és tanulmányokat is 
publikált a témájában.

A doktori program azonban csak nappali rendszerű 
oktatásban érhető el és a nappali tanulmányok 
folytatását a GYOD-ra vonatkozó szabályok, 
ugyanúgy, mint a teljes munkaidős munkavállalást, 
kizárták. Jóindulatú értelmezésben a jogalkotó 
ezzel a korlátozással azt szerette volna elérni, 
hogy a támogatott szülő teljes idejében a 
gyerekeivel foglalkozzon. 
A szabály tehát azt jelentette Brigitta számára, 
hogy választania kell: vagy kapja a gyermekek 
otthongondozási díját és elengedi az álmait 
vagy az álmai mellett dönt, de akkor elesik a 
bevételétől. Brigitta ezen a ponton fordult 
hozzánk. Az álláspontunk az volt, hogy a 
szabályozás értelmetlen és diszkriminatív. 
Brigitta is azt mondta, amit mi gondoltunk: a 
doktori programban való részvétel nem olyan, 
mint egy teljes állás. Jutna mellette ideje a 
gyermekei ellátására. Tehát a szabálynak lehet, 
hogy van értelme a munkavállalás vagy a nappali 
egyetemi képzés esetén, de biztosan értelmetlen, 
feleslegesen korlátozó egy sokkal kötetlenebb 
időbeosztást jelentő doktori program esetében.  

Az érveinkkel felszerelkezve Brigitta 2024 
májusában levelet írt az illetékes minisztériumnak. 
Ebben kifejtette a helyzetét és rámutatott hogy őt 
egy értelmetlen szabály akadályozza a tanulásban, 
abban, hogy autizmus-specifikus kutatást 
folytathasson. Rámutatott, hogy doktorandusz 
hallgatóként sem ő nem töltené be rosszabbul 

a gondozási szerepét, sem pedig a gyerekei nem 
járnának rosszabbul, ha elmehetne tanulni. 

Az elmúlt évek tapasztalatai alapján könnyen 
azt gondolhatjuk, hogy az állam az ilyen, 
állampolgároktól vagy civil szervezetektől érkező, 
ámde, észszerű és megalapozott kéréseket is is 
képes lesöpörni. Brigitta esetében azonban nem 
ezt történt. A kormány benyújtott egy jogszabály-
módosítási csomagot, amelyben különböző, a 
felsőoktatásra vonatkozó szabályokat rendezett. 
Ezek közé illesztették be azt is, amit Brigitta 
javasolt. 

A megoldás egészen egyszerű volt. Mindössze 
erről van szó: 
A szociális igazgatásról és szociális ellátásokról 
szóló 1993. évi III. törvény 39/B. § (1) bekezdés c) 
pontjában a „felsőoktatási” szövegrész helyébe az 
„a doktori képzés kivételével felsőoktatási” szöveg 
lép.

Ennyin múlt, hogy Brigitta megvalósíthassa az 
álmait. A módosítás 2024. december 21-el hatályba 
is lépett. Brigitta a kitartásával és az érvelésével 
nagyjából egy év alatt érte el, hogy módosítsanak 
egy értelmetlen jogszabályt és a következő 
tanévre már benyújthassa a jelentkezését a 
doktori programra anélkül, hogy elveszítené a 
megélhetését. 

Azt gondoljuk, hogy többek között ez lenne 
az állam és kifejezetten a kormány dolga: 
hallgassa meg a polgárok érveit, észrevételeit és 
cselekedjen. 

Nem titkolhatja, 
mennyit keresett

A Miskolci Egyetemhez tartozó Közép-európai 
Akadémia hónapokon át titkolta a volt igazságügyi 
miniszter fizetését. Csak annak hatására közölte 
a Magyar Narancs szerkesztőségével, hogy a lap 
adatkiadási pert indított a segítségünkkel. Varga 

Judit a tudományos kutatási orientáció nyújtásért, 
szakértői munkájáért havi 2 millió forintot kap. Ez 
a duplája jogtudós kollégái átlagos 1 millió forintos 
megbízási díjának. Varga 2024-ben 24,9 milliót 
keresett. 
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2024-ben munkatársaink voltak: 

Asbóth Márton Dániel

Aujeszky Nóra Ilona

Balázs Anna Mária

Balázs Márta Eszter

Becker Karola

Benkő Flóra Katinka

Blaskó ZsóFIa

Bognár Zoltán

Bói Dominika

Boros Ilona ZsóFIa

Brumecz Viktória Dagmar

Budai Katalin

Csatári Flóra

Csillag Eszter

Csabai Lucia

Csörgits Andrea

Dánielné Tóth Beáta

Dojcsák Dalma

Döbrentey Dániel

Doroszlai Emese

Dublecz Anett

Dzunicz Anna

Fernezelyi Borbála

Forrás Anna

Hegyi Szabolcs

Jovánovics Eszter

Kapots Dóra

Kapronczay Stefánia

Kaputa Júlia

Kardos Tamás

Kertész Anna

Kunos Zsuzsanna

Lebedi Réka Dóra

Lőrinczi Lilla

Márffy Anna

Mécs János

Nagyné Gere Amarilla Zsófia

Pásztor Emese

Perczel Mária Magdaléna

Pivarnyik Balázs

Remport Ádám

Rosner Anna

Szabó Attila

Szabó Máté

Szarka Melitta

Takács Ádám

Valentinyi Anna

Várkonyi Réka

Velényi Réka

Veszprémy Zoltán

Vinnai Edina

Vissy Beatrix

Zeller Judit

Zsille Kata
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Ügyvédek, 
akik velünk dolgoztak:

Balogh Áron, Baltay Levente, Bagdi Katalin, Bodrogi Bea, 

Csűri Gábor, Deák Dávid, Fiala-Butora Erika, Fiala-Butora János, 

Ilyés Henrietta,  Horváth Áron, Hüttl Tivadar, Kollarics Flóra, 

Mándrik Gábor, Mészáros Milán, Molnár Noémi Fanni, 

Nehéz-Posony Kata, Pető Márk,  Szegi Péter, Székhelyi Réka, 

Sziklai Tamás, Zempléni Kinga

Elnökség 
tagjai voltak:

Földes Ádám

Hidvégi Fanny

Hammer Ferenc

Ignácz Judit

Felügyelőbizottság 
tagjai voltak:

Igaz Katalin

Nagy Márta

Király Júlia

Gyakornokként 
dolgozott velünk:

Hegedűs Eszter

Arlett Anita 

Racskó Sarolta
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